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Ukliďme Česko 2022
Tradiční úklid našich obcí, který organizují redaktoři Smoliveckých novin 

v rámci celostátní akce UKLIĎME ČESKO, se v letošním roce uskutečnil v sobotu 
2. 4. 2022.

Sraz byl ráno v 9 hodin před OÚ v Mladém Smolivci. Protože od rána sněžilo, 
přesunuli jsme se s rozdáváním pytlů, rukavic a přidělováním úseků pro sběr do 
technické místnosti v budově úřadu. Každý dobrovolník si vybral trasu a mohl 
vyrazit na úklid. Občanů, kterým není lhostejný nepořádek okolo vsí, se sešlo asi 
sedmdesát. Během dopoledne se posbíraly odpadky okolo všech našich pěti 
obcí. Díky sněhové nadílce se bohužel nepodařilo sebrat vše, protože drobný 
nepořádek na dně příkopů vidět nebyl. I tak všem dobrovolníkům děkujeme, 
odpadků se posbíralo dost. Za odměnu si každý mohl opéct za OÚ v Mladém 
Smolivci či před hospodou v Dožicích vuřta či klobásku a na zahřátí nechyběl čaj 
a svařáček.

Eva Kubová
Foto: Eva Kubová, Karolína Černá
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Významná jubilea
v červnu 2022

Rozloučili jsme se
v měsíci dubnu

Draská Ludmila Radošice  60

Marek Petr  Mladý Smolivec 65

Hlinková Olga  Budislavice  65

Niezgodová Zdenka Radošice  70

Skuhravý Milan Mladý Smolivec 70

Rous Josef  Radošice  73

Kovaříková Jaroslava Starý Smolivec 74

Kučerová Olga  Starý Smolivec 76

Panýrková Marie Starý Smolivec 81

Bártová Anna  Radošice  85

Kecová Helena  Dožice  86

Tůmová Oldřiška , Starý Smolivec

Zprávy z obce Výšlap I. BTO v Protivíně a nejen to
Dubnové zasedání zastupitelstva obce bylo již výjezd-

ním, neboť na podzim nás čekají komunální volby a je 
potřeba do té doby navštívit všechny naše obce.

Začátek byl jako vždy v 18 hodin v krásně připraveném 
a vytopeném sále hostince U Křížů. Již zveřejněný program 
předesílal, že ačkoliv je sice hodně bodů, tak jednání 
nebude dlouhé, neboť se víceméně jednalo o vyřízení 
žádostí občanů, živnostníků a spolků. Jednání zahájila paní 
starostka tím, že přivítala přítomné a dále jsem již v řízení 
zasedání pokračoval já. První body byly opět schvalovací, 
aby mohlo jednání pokračovat. Nejprve zastupitelstvo 
vzalo na vědomí výsledek kontroly hospodaření v MŠ Starý 
Smolivec za rok 2020. Dále byly schvalovány žádosti 
o dotaci na podporu provozovatelů hostinců v našich 
obcích, a to v Radošicích, Starém Smolivci a Budislavicích. 
V Dožicích je podporován provoz klubu tím, že Obec platí 
elektriku a místní si zde hostinec provozují. Dále byla 
schválena dotace na provoz ordinace praktického lékaře 
v Mladém Smolivci a obchodu s potravinami v Radošicích 
a na dovoz potravin do obce Budislavice. Rovněž byla 
schválena dotace na hasičské cvičení do Budislavic, a bylo 
dohodnuto, že mimo dotaci bude v obcích, kde není pro 
hasičskou soutěž zázemí v podobě toalet a elektrické 
přípojky, toto hrazeno z rozpočtu obce navíc. Toalety budou 
pronajaty a proplaceny náklady na elektrické energie. 
Žádost o dotaci podal i I. Budislavický turistický oddíl na 
podporu zájezdu pro seniory 60+, který proběhne v měsíci 
srpnu. Obec poskytla podporu formou poskytnutí 
prostředků na úhradu autobusové dopravy. Myslivecké 
sdružení Stráž bude pořádat střeleckou soutěž v areálu ve 
Starém Smolivci a tato akce byla podpořena věcnými dary 
ve výši 2 500 Kč a rovněž Velikonoční turnaj ve stolním 
tenise v Dožicích byl věcnými dary ve stejné hodnotě 
podpořen. Posléze bylo potřeba schválit i přijetí dotace 
z PSOV na opravu hasičárny v Dožicích, kde se bude měnit 
střešní krytina, vyměňovat okna a budou osazena nová 
vrata. V této souvislosti bylo dále jednáno o pravidlech 
výběru zhotovitelů těchto tří zakázek. Byl podpořen 

i Domov pro seniory v Blatné, kde máme umístěnou jednu 
místní obyvatelku. Před nedávnem Obec prodala parcelu 
na stavbu rodinného domu v Mladém Smolivci a nyní jsme 
povolovali připojení této parcely na vodovodní řád. Všichni 
jistě víte, že v Dožicích u hostince se v současné době staví 
venkovní pergola, která by měla místním občanům a nejen 
jim sloužit, a v této souvislosti bylo schváleno, že se krov 
pergoly zaklopí palubkami. Dále byl schválen postup na 
rekonstrukci úpravny vody v Budislavicích, která bude 
probíhat ve spolupráci s příbramskou firmou INFORM-
CONSULT-AQUA, s. r. o., která navrhne vhodnou 
technologii. Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí vzdání se 
funkce ředitelky MŠ Starý Smolivec, a to k 31. 12. 2022 
s tím, že bude nutno vyhlásit výběrové řízení na obsazení 
pozice ředitelky MŠ Starý Smolivec.

Závěrem bych chtěl poděkovat všem zastupitelům 
a hostům za účast a hlavně hostinci U Křížů, kde nám byl 
poskytnut azyl pro jednání. Všechny čtenáře bych chtěl 
pozvat na další zasedání, které proběhne opět výjezdní 
formou tentokrát nejspíš v Radošicích v měsíci květnu. 
Budete všichni včas informováni obvyklým způsobem.

Jan Spour
místostarosta obce

Dubnový výšlap byl pro naše turisty naplánován po naučné 
stezce Zelendárky v Protivíně.

Turistům jako vždy dorazily SMS zprávy, kde byly informace 
ohledně dopravy do Protivína a následném výšlapu. Jako 
dopravu jsme tentokrát zvolili železnici, a když se datum 
výšlapu přiblížil, byli turisté informováni, o přesném odjezdu 
vlaku z nádraží v Nepomuku. Pravdou je, že v letošním roce se 
nám nedaří naplánovat počasí, neboť v minulém měsíci jsme 
museli výšlap odložit dvakrát pro velký vítr a ani teď to nebylo 
jen tak, protože po ranním probuzení se z okna naskytl pohled 
na zasněženou přírodu. Sice jen pár centimetry, ale přesto 
to v nás vzbudilo určité obavy z terénu v nám neznámých 
místech. Nutno podotknout, že počasí asi vyděsilo víc našich 
příznivců, poněvadž se na nádraží v Nepomuku sešlo pouze 
sedm turistů a dalších pět a jeden pes jelo autem. Jednalo se 
o naše nejstarší členy, kteří se báli nastupování v Nepomuku 
do vlaku z důvodu zvýšeného nástupu. Každopádně jsme měli 
sraz v Protivíně na nádraží, odkud naše cesta vedla přes město 
na stezku. Ve městě se odpojili nejstarší zúčastnění, kteří měli 
jiné plány a navštívili muzeum času, jehož expozice se jim 
velmi líbila. My zdatnější včetně řidiče auta Petra „Budky“ 
jsme se vydali kolem pivovaru na naši stezku. Bylo dobré, že 
v Protivíně nebylo po sněhu ani památky, a tudíž se šlo velice 
hezky. Stezka procházela kolem mnoha rybníků a nádhernou 
přírodou, kde jsme mohli vidět několik tabulí, na kterých jsme 
se mohli dočíst spoustu informací z historie, přírody 
i současnosti. Místním specifikem oproti naší lokalitě bylo 
množství na samotě umístěných usedlostí a statků. U jednoho 
ze statků byla informační tabule, že se zde natáčel film 
Duhová kulička a byl zde zmíněn stručný životopis režiséra 
Karla Kachyni. V polovině plánované trasy nás opustil pan 
řidič, který se šel ujmout své části výpravy, která již po 
prohlídce muzea seděla v teple na obědě. Tentokrát byla trasa 
pochodu trošku delší, zúčastnění urazili stezku, jejíž okruh 
měřil 12 km, a s cestou z nádraží a zpět byl celkový součet 
zdolané vzdálenosti 16 kilometrů. Po příchodu do města nám 
zbyl již jen čas na oběd a kratičké posezení při kávě a pivíčku 
a již jsme museli spěchat na nádraží na vlak.

Dále bych chtěl čtenářům přiblížit i činnost naší atletické 
sekce. Možná se divíte, co to znamená, ale ano, náš turistický 
oddíl má i atlety, kteří propagují I. BTO v bližším 
či vzdálenějším sportovním světě. Jedná se o manžele Vláďu 

a Ivu Nových, kteří již patnáct let vlastní chalupu bývalé váhy 
v Budislavicích a zabývají se vytrvalostními běhy. Musím říci, 
že jak do vesnice, tak do turistického oddílu ukázkově zapadli. 
V měsíci dubnu tito naši sportovní borci zavítali na „Pražský 
půlmaratón“ (21 km), kde startoval Vláďa. A dále o Veliko-
noční neděli společně startovali na „Brdském běžeckém 
poháru“ na 10 km, který se běžel mezi Rožmitálem a Březnicí.  
Vláďa s Ivou běží vždy s vlaječkou I. BTO a tím našemu klubu 
dělají čest na sportovních akcích po celé republice. 

Tímto bych jim chtěl moc poděkovat za vzornou 
reprezentaci a propagaci našeho oddílu a popřát jim mnoho 
krásných naběhaných kilometrů, a aby se jim vyhýbala 
zranění. Závěrem bych se ještě vrátil ke zhodnocení výletu 
s tím, že se výlet povedl i přes nepříznivé počasí a byli jsme 
spokojeni i se svým turistickým výkonem. Další akcí bude 
autobusový výlet I. BTO, kdy zavítáme na prohlídku kostela 
v Lukové, kde nás se svým výkladem provede pan starosta 
z Manětína, a při řece Střele podnikneme výšlap do Plas, kde 
bude rozchod a každý si zde může najít svůj předmět zájmu, 
neboť Plasy mají svým návštěvníkům co nabídnout. Všechny 
moc zdravím a těším se na některé další setkání na akci 
pořádané I. BTO.

Honza Spour
Foto: Zdena Spourová

Volby do zastupitelstev obcí se uskuteční 23. – 24. 9. 
2022. Kandidátní listiny se musí podat nejpozději do 
19. 7. 2022 do 16 hodin příslušnému registračnímu úřadu 
(ORP Nepomuk). Počty podpisů na kandidátních listinách 
a další potřebné informace k volbám budou upřesněny 
v příštích číslech a na webu obce.

Volby 

do zastupitelstev obcí

SDH Budislavice

pořádá dne  od 4. 6. 2022 14:00

OKRSKOVÉ KOLO V KLASICKÉ HASIČSKÉ SOUTĚŽI

od 18:00

TANEČNÍ ZÁBAVU „U Váhy“

hraje  MELODY BAND
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Dubnové zasedání zastupitelstva obce bylo již výjezd-

ním, neboť na podzim nás čekají komunální volby a je 
potřeba do té doby navštívit všechny naše obce.

Začátek byl jako vždy v 18 hodin v krásně připraveném 
a vytopeném sále hostince U Křížů. Již zveřejněný program 
předesílal, že ačkoliv je sice hodně bodů, tak jednání 
nebude dlouhé, neboť se víceméně jednalo o vyřízení 
žádostí občanů, živnostníků a spolků. Jednání zahájila paní 
starostka tím, že přivítala přítomné a dále jsem již v řízení 
zasedání pokračoval já. První body byly opět schvalovací, 
aby mohlo jednání pokračovat. Nejprve zastupitelstvo 
vzalo na vědomí výsledek kontroly hospodaření v MŠ Starý 
Smolivec za rok 2020. Dále byly schvalovány žádosti 
o dotaci na podporu provozovatelů hostinců v našich 
obcích, a to v Radošicích, Starém Smolivci a Budislavicích. 
V Dožicích je podporován provoz klubu tím, že Obec platí 
elektriku a místní si zde hostinec provozují. Dále byla 
schválena dotace na provoz ordinace praktického lékaře 
v Mladém Smolivci a obchodu s potravinami v Radošicích 
a na dovoz potravin do obce Budislavice. Rovněž byla 
schválena dotace na hasičské cvičení do Budislavic, a bylo 
dohodnuto, že mimo dotaci bude v obcích, kde není pro 
hasičskou soutěž zázemí v podobě toalet a elektrické 
přípojky, toto hrazeno z rozpočtu obce navíc. Toalety budou 
pronajaty a proplaceny náklady na elektrické energie. 
Žádost o dotaci podal i I. Budislavický turistický oddíl na 
podporu zájezdu pro seniory 60+, který proběhne v měsíci 
srpnu. Obec poskytla podporu formou poskytnutí 
prostředků na úhradu autobusové dopravy. Myslivecké 
sdružení Stráž bude pořádat střeleckou soutěž v areálu ve 
Starém Smolivci a tato akce byla podpořena věcnými dary 
ve výši 2 500 Kč a rovněž Velikonoční turnaj ve stolním 
tenise v Dožicích byl věcnými dary ve stejné hodnotě 
podpořen. Posléze bylo potřeba schválit i přijetí dotace 
z PSOV na opravu hasičárny v Dožicích, kde se bude měnit 
střešní krytina, vyměňovat okna a budou osazena nová 
vrata. V této souvislosti bylo dále jednáno o pravidlech 
výběru zhotovitelů těchto tří zakázek. Byl podpořen 

i Domov pro seniory v Blatné, kde máme umístěnou jednu 
místní obyvatelku. Před nedávnem Obec prodala parcelu 
na stavbu rodinného domu v Mladém Smolivci a nyní jsme 
povolovali připojení této parcely na vodovodní řád. Všichni 
jistě víte, že v Dožicích u hostince se v současné době staví 
venkovní pergola, která by měla místním občanům a nejen 
jim sloužit, a v této souvislosti bylo schváleno, že se krov 
pergoly zaklopí palubkami. Dále byl schválen postup na 
rekonstrukci úpravny vody v Budislavicích, která bude 
probíhat ve spolupráci s příbramskou firmou INFORM-
CONSULT-AQUA, s. r. o., která navrhne vhodnou 
technologii. Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí vzdání se 
funkce ředitelky MŠ Starý Smolivec, a to k 31. 12. 2022 
s tím, že bude nutno vyhlásit výběrové řízení na obsazení 
pozice ředitelky MŠ Starý Smolivec.

Závěrem bych chtěl poděkovat všem zastupitelům 
a hostům za účast a hlavně hostinci U Křížů, kde nám byl 
poskytnut azyl pro jednání. Všechny čtenáře bych chtěl 
pozvat na další zasedání, které proběhne opět výjezdní 
formou tentokrát nejspíš v Radošicích v měsíci květnu. 
Budete všichni včas informováni obvyklým způsobem.

Jan Spour
místostarosta obce

Dubnový výšlap byl pro naše turisty naplánován po naučné 
stezce Zelendárky v Protivíně.

Turistům jako vždy dorazily SMS zprávy, kde byly informace 
ohledně dopravy do Protivína a následném výšlapu. Jako 
dopravu jsme tentokrát zvolili železnici, a když se datum 
výšlapu přiblížil, byli turisté informováni, o přesném odjezdu 
vlaku z nádraží v Nepomuku. Pravdou je, že v letošním roce se 
nám nedaří naplánovat počasí, neboť v minulém měsíci jsme 
museli výšlap odložit dvakrát pro velký vítr a ani teď to nebylo 
jen tak, protože po ranním probuzení se z okna naskytl pohled 
na zasněženou přírodu. Sice jen pár centimetry, ale přesto 
to v nás vzbudilo určité obavy z terénu v nám neznámých 
místech. Nutno podotknout, že počasí asi vyděsilo víc našich 
příznivců, poněvadž se na nádraží v Nepomuku sešlo pouze 
sedm turistů a dalších pět a jeden pes jelo autem. Jednalo se 
o naše nejstarší členy, kteří se báli nastupování v Nepomuku 
do vlaku z důvodu zvýšeného nástupu. Každopádně jsme měli 
sraz v Protivíně na nádraží, odkud naše cesta vedla přes město 
na stezku. Ve městě se odpojili nejstarší zúčastnění, kteří měli 
jiné plány a navštívili muzeum času, jehož expozice se jim 
velmi líbila. My zdatnější včetně řidiče auta Petra „Budky“ 
jsme se vydali kolem pivovaru na naši stezku. Bylo dobré, že 
v Protivíně nebylo po sněhu ani památky, a tudíž se šlo velice 
hezky. Stezka procházela kolem mnoha rybníků a nádhernou 
přírodou, kde jsme mohli vidět několik tabulí, na kterých jsme 
se mohli dočíst spoustu informací z historie, přírody 
i současnosti. Místním specifikem oproti naší lokalitě bylo 
množství na samotě umístěných usedlostí a statků. U jednoho 
ze statků byla informační tabule, že se zde natáčel film 
Duhová kulička a byl zde zmíněn stručný životopis režiséra 
Karla Kachyni. V polovině plánované trasy nás opustil pan 
řidič, který se šel ujmout své části výpravy, která již po 
prohlídce muzea seděla v teple na obědě. Tentokrát byla trasa 
pochodu trošku delší, zúčastnění urazili stezku, jejíž okruh 
měřil 12 km, a s cestou z nádraží a zpět byl celkový součet 
zdolané vzdálenosti 16 kilometrů. Po příchodu do města nám 
zbyl již jen čas na oběd a kratičké posezení při kávě a pivíčku 
a již jsme museli spěchat na nádraží na vlak.

Dále bych chtěl čtenářům přiblížit i činnost naší atletické 
sekce. Možná se divíte, co to znamená, ale ano, náš turistický 
oddíl má i atlety, kteří propagují I. BTO v bližším 
či vzdálenějším sportovním světě. Jedná se o manžele Vláďu 

a Ivu Nových, kteří již patnáct let vlastní chalupu bývalé váhy 
v Budislavicích a zabývají se vytrvalostními běhy. Musím říci, 
že jak do vesnice, tak do turistického oddílu ukázkově zapadli. 
V měsíci dubnu tito naši sportovní borci zavítali na „Pražský 
půlmaratón“ (21 km), kde startoval Vláďa. A dále o Veliko-
noční neděli společně startovali na „Brdském běžeckém 
poháru“ na 10 km, který se běžel mezi Rožmitálem a Březnicí.  
Vláďa s Ivou běží vždy s vlaječkou I. BTO a tím našemu klubu 
dělají čest na sportovních akcích po celé republice. 

Tímto bych jim chtěl moc poděkovat za vzornou 
reprezentaci a propagaci našeho oddílu a popřát jim mnoho 
krásných naběhaných kilometrů, a aby se jim vyhýbala 
zranění. Závěrem bych se ještě vrátil ke zhodnocení výletu 
s tím, že se výlet povedl i přes nepříznivé počasí a byli jsme 
spokojeni i se svým turistickým výkonem. Další akcí bude 
autobusový výlet I. BTO, kdy zavítáme na prohlídku kostela 
v Lukové, kde nás se svým výkladem provede pan starosta 
z Manětína, a při řece Střele podnikneme výšlap do Plas, kde 
bude rozchod a každý si zde může najít svůj předmět zájmu, 
neboť Plasy mají svým návštěvníkům co nabídnout. Všechny 
moc zdravím a těším se na některé další setkání na akci 
pořádané I. BTO.

Honza Spour
Foto: Zdena Spourová

Volby do zastupitelstev obcí se uskuteční 23. – 24. 9. 
2022. Kandidátní listiny se musí podat nejpozději do 
19. 7. 2022 do 16 hodin příslušnému registračnímu úřadu 
(ORP Nepomuk). Počty podpisů na kandidátních listinách 
a další potřebné informace k volbám budou upřesněny 
v příštích číslech a na webu obce.

Volby 

do zastupitelstev obcí

SDH Budislavice

pořádá dne  od 4. 6. 2022 14:00

OKRSKOVÉ KOLO V KLASICKÉ HASIČSKÉ SOUTĚŽI

od 18:00

TANEČNÍ ZÁBAVU „U Váhy“

hraje  MELODY BAND
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Michal Panýrek, zastupitelem obce je také druhé volební 
období, tzn. od roku 2014. Michal pracoval ve finančním 
a kontrolním výboru a takto se vypořádal s otázkami, které 
obdržel.

• Co Vás přimělo ke kandidatuře do zastupitelstva obce?

Spíš jsem byl přemluven.

• Zastupitelem obce jste se stal poprvé či již jako zastupitel 
pracujete několik volebních období a kolik?

Zastupitelem jsem se stal již druhé volební období.

• Jakou funkci jste jako člen zastupitelstva vykonával v tomto 
období popřípadě v obdobích minulých?

Nyní jsem členem kontrolního výboru, v minulém období jsem 
působil jako člen finančního výboru.

• Jaká byla Vaše očekávání ohledně funkce zastupitele? 
Splnila se tato očekávání, nebo to naopak bylo úplně všechno 
jinak?

Žádná očekávání jsem neměl. 

• Co považujete za svůj největší úspěch za dobu funkčního 
období? A co se Vám naopak nezdařilo?

Za svůj největší úspěch nepovažuji nic, vždy je to rozhodnutí 
11 lidí.

• Co Vás během volebního období nejvíc bavilo? Naopak, co 
Vás během volebního období bavilo nejméně nebo úplně štvalo?

 bez odpovědi 

• Co Vám výkon funkce zastupitele dal, nebo naopak vzal?

Dal mi nové zkušenosti.

• Stalo se někdy, že jste chtěl složit funkci. Pokud ano, jaký 
byl důvod?

Ne

• Pokud byste měl toto volební období charakterizovat 
jedním slovem, jaké slovo by to bylo?

Dobré

• Nahlížíte po zkušenostech v zastupitelstvu na dění v obci 
jinak? (Nehodící se škrtněte)

Ano  Ne

• Oznámkujte své působení v zastupitelstvu v tomto 
volebním období jako ve škole. (Nehodící se škrtněte)

1 2 3 4 5

• Dokážete si představit, že byste se ze své vesnice 
odstěhoval do města? (Nehodící se škrtněte)

Ano Ne

• Jak koronavir ovlivnil život v naší obci a jak přímo Vás? Co 
Vám díky pandemii nejvíce chybí?

Mě přímo ani tak ne, ale trochu mi chybí společenské akce 
pořádané nejen obcí, ale i jednotlivými spolky.

• Jste nyní spokojeni se stavem našich obcí? Co byste chtěl 
změnit?

Jsem spokojen.

• Co vidíte jako největší problém našich obcí?

Nezodpovědnost některých občanů.

• Co si myslíte, že by bylo potřeba do budoucna ve vaší obci 
zlepšit a již to nestihnete vyřešit?

Myslím, že třeba taková náves v Radošicích, která už mohla 
být dávno hotová, nebýt umíněnosti jednoho občana.

• Rozvoj obce je spojený s počtem obyvatel. Preferujete 
rozvoj ploch k zástavbě na okraji obcích nebo jste pro osídlování 
stávajících domů či výstavbu na pozemcích v centru obce, které 
jsou nezastavěné?

Jsem pro osídlování stávajících domů a realizaci staveb na 
volných plochách uvnitř obcí.

• Bylo by přínosné, kdyby existovalo něco jako dobrovolná 
obecní policie? (Nehodící se škrtněte)

Ano Ne (někdy mi připadá, že už funguje)

• Chystáte se svou obec zastupovat i v následujícím volebním 
období? (Nehodící se škrtněte)

Ano Ne

• Pokud ano, jakou funkci byste chtěl jak zvolený zastupitel 
vykonávat? (výbor, komise, místostarosta, starosta)

----

    • Pokud ne, proč?

Nikdy jsem politiku dělat nechtěl a už jsem zde 8 let.

• Koho byste chtěl vidět jako příštího starostu? Případně jaký 
by měl být?

Někoho schopného.

• Co byste vzkázal kandidátům na funkci zastupitele 
v následujícím volebním období?

Hodně štěstí a pevné nervy.

• Co byste chtěl vzkázat čtenářům, občanům?

Aby se více zúčastňovali veřejných zasedání a měli tak přehled 
o dění v obci, aby nevznikaly zbytečné fámy.

I Michalovi děkujeme za dosavadní práci, za zajímavé 
odpovědi a přejeme do dalších let mnoho úspěchů a věříme, že 
se do zastupitelstva zase někdy vrátí.

Karolína Černá
Foto Luděk Blovský

Dotazníky zastupitelů Obce Mladý Smolivec

Petr Nový, zastupitelem obce je od roku 2014, působil ve 
stavební komisi a kontrolním výboru. Stejně jako ostatní 
zastupitelé obdržel i Petr otázky na tělo a takto nám na ně 
odpověděl.

• Co Vás přimělo ke kandidatuře do zastupitelstva obce?

Zájem o dění v obci.

• Zastupitelem obce jste se stal poprvé či již jako zastupitel 
pracujete několik volebních období a kolik?

Zastupitelem jsem 2. období.

• Jakou funkci jste jako člen zastupitelstva vykonával v tomto 
období popřípadě v obdobích minulých?

V prvním období předseda stavební komise J, nyní člen 
kontrolního výboru.

• Jaká byla Vaše očekávání ohledně funkce zastupitele? 
Splnila se tato očekávání, nebo to naopak bylo úplně všechno 
jinak?

Částečně splnila, částečně je vše jinak.

• Co považujete za svůj největší úspěch za dobu funkčního 
období? A co se Vám naopak nezdařilo?

Je to úspěch a neúspěch 11 lidí. Snažíme se…

• Co Vás během volebního období nejvíc bavilo? Naopak, co 
Vás během volebního období bavilo nejméně nebo úplně štvalo?

Nejvíc mne bavilo řešení podstatných věcí pro obec. Občas mi 
štvalo extrémně dlouhé zasedání.

• Co Vám výkon funkce zastupitele dal, nebo naopak vzal?

Dal mi nějaké zkušenosti, jiný pohled na věc a asi mě drobet 
změnil.

• Stalo se někdy, že jste chtěl složit funkci. Pokud ano, jaký 
byl důvod?

Ze začátku ano. Než si člověk zvykne na řeči a narážky.

• Pokud byste měl toto volební období charakterizovat 
jedním slovem, jaké slovo by to bylo?

Nelze odpovědět jedním slovem. (Otázka na konec koncertu, 
ne 4 letého období.)

Zajímavé…

• Nahlížíte po zkušenostech v zastupitelstvu na dění v obci 
jinak? (Nehodící se škrtněte)

Ano  Ne

• Oznámkujte své působení v zastupitelstvu v tomto 
volebním období jako ve škole. (Nehodící se škrtněte)

1 2  3 4 5

• Dokážete si představit, že byste se ze své vesnice 
odstěhoval do města? (Nehodící se škrtněte)

Ano Ne

• Jak koronavir ovlivnil život v naší obci a jak přímo Vás? Co 
Vám díky pandemii nejvíce chybí?

Společenský život – méně akcí, lidé se přestali stýkat. 
Schovávají se, nikam nechodí, nikde se nic neděje. Těžko se to 
bude vracet zpátky.

• Jste nyní spokojeni se stavem našich obcí? Co byste chtěl 
změnit?

Ano, jsem. Pozemkové úpravy vyřeší pozemky, tak by se mělo 
více věnovat remízkům, zeleni a zadržení vody v krajině.

• Co vidíte jako největší problém našich obcí?

Odpady – recyklace, vyvážení odpadu do přírody, třídění. 
Člověk se často diví, co najde v kontejneru, popelnici a v přírodě.

• Co si myslíte, že by bylo potřeba do budoucna ve vaší obci 
zlepšit a již to nestihnete vyřešit?

Sázení remízků, větrolamů, zeleně mimo obce. Podpoření co 
největšího zadržení vody v krajině. Zabránit erozi.

• Rozvoj obce je spojený s počtem obyvatel. Preferujete 
rozvoj ploch k zástavbě na okraji obcích nebo jste pro osídlování 
stávajících domů či výstavbu na pozemcích v centru obce, které 
jsou nezastavěné?

Obce se vylidňují. Jsem pro osídlení stávajících domů a v jedné 
obci vytvořit satelit. 10 parcel a nabídnout je. Určitě bych nebránil 
stavbám domů, když k tomu budou podmínky.

• Bylo by přínosné, kdyby existovalo něco jako dobrovolná 
obecní policie? (Nehodící se škrtněte)

Ano Ne

• Chystáte se svou obec zastupovat i v následujícím volebním 
období? (Nehodící se škrtněte)

Ano  Ne

• Pokud ano, jakou funkci byste chtěl jak zvolený zastupitel 
vykonávat?(výbor, komise, místostarosta, starosta)

Vše závisí na počtu hlasů ve volbách.

• Pokud ne, proč?

• Koho byste chtěl vidět jako příštího starostu? Případně jaký 
by měl být?

Vítěze voleb. Měl by být jako současný.

• Co byste vzkázal kandidátům na funkci zastupitele 
v následujícím volebním období?

Zkuste si to, je to něco jiného sedět v zastupitelstvu, než do 
toho jen kecat.

• Co byste chtěl vzkázat čtenářům, občanům?

Popřál bych všem hodně štěstí a zdraví.

Děkujeme za zodpovězení otázek a za práci v zastupitelstvu 
a přejeme do dalšího období jen samé úspěchy a pevné nervy.

Vážení čtenáři,

přinášíme další rozhovor formou dotazníkového šetření s našimi zastupiteli. V tomto čísle jsme oslovili Petra Nového 
a Michala Panýrka. Oba nám dotazníky vyplnili, takže se můžete začíst.

Petr NovýPetr NovýPetr Nový

Michal PanýrekMichal PanýrekMichal Panýrek
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Michal Panýrek, zastupitelem obce je také druhé volební 
období, tzn. od roku 2014. Michal pracoval ve finančním 
a kontrolním výboru a takto se vypořádal s otázkami, které 
obdržel.

• Co Vás přimělo ke kandidatuře do zastupitelstva obce?

Spíš jsem byl přemluven.

• Zastupitelem obce jste se stal poprvé či již jako zastupitel 
pracujete několik volebních období a kolik?

Zastupitelem jsem se stal již druhé volební období.

• Jakou funkci jste jako člen zastupitelstva vykonával v tomto 
období popřípadě v obdobích minulých?

Nyní jsem členem kontrolního výboru, v minulém období jsem 
působil jako člen finančního výboru.

• Jaká byla Vaše očekávání ohledně funkce zastupitele? 
Splnila se tato očekávání, nebo to naopak bylo úplně všechno 
jinak?

Žádná očekávání jsem neměl. 

• Co považujete za svůj největší úspěch za dobu funkčního 
období? A co se Vám naopak nezdařilo?

Za svůj největší úspěch nepovažuji nic, vždy je to rozhodnutí 
11 lidí.

• Co Vás během volebního období nejvíc bavilo? Naopak, co 
Vás během volebního období bavilo nejméně nebo úplně štvalo?

 bez odpovědi 

• Co Vám výkon funkce zastupitele dal, nebo naopak vzal?

Dal mi nové zkušenosti.

• Stalo se někdy, že jste chtěl složit funkci. Pokud ano, jaký 
byl důvod?

Ne

• Pokud byste měl toto volební období charakterizovat 
jedním slovem, jaké slovo by to bylo?

Dobré

• Nahlížíte po zkušenostech v zastupitelstvu na dění v obci 
jinak? (Nehodící se škrtněte)

Ano  Ne

• Oznámkujte své působení v zastupitelstvu v tomto 
volebním období jako ve škole. (Nehodící se škrtněte)

1 2 3 4 5

• Dokážete si představit, že byste se ze své vesnice 
odstěhoval do města? (Nehodící se škrtněte)

Ano Ne

• Jak koronavir ovlivnil život v naší obci a jak přímo Vás? Co 
Vám díky pandemii nejvíce chybí?

Mě přímo ani tak ne, ale trochu mi chybí společenské akce 
pořádané nejen obcí, ale i jednotlivými spolky.

• Jste nyní spokojeni se stavem našich obcí? Co byste chtěl 
změnit?

Jsem spokojen.

• Co vidíte jako největší problém našich obcí?

Nezodpovědnost některých občanů.

• Co si myslíte, že by bylo potřeba do budoucna ve vaší obci 
zlepšit a již to nestihnete vyřešit?

Myslím, že třeba taková náves v Radošicích, která už mohla 
být dávno hotová, nebýt umíněnosti jednoho občana.

• Rozvoj obce je spojený s počtem obyvatel. Preferujete 
rozvoj ploch k zástavbě na okraji obcích nebo jste pro osídlování 
stávajících domů či výstavbu na pozemcích v centru obce, které 
jsou nezastavěné?

Jsem pro osídlování stávajících domů a realizaci staveb na 
volných plochách uvnitř obcí.

• Bylo by přínosné, kdyby existovalo něco jako dobrovolná 
obecní policie? (Nehodící se škrtněte)

Ano Ne (někdy mi připadá, že už funguje)

• Chystáte se svou obec zastupovat i v následujícím volebním 
období? (Nehodící se škrtněte)

Ano Ne

• Pokud ano, jakou funkci byste chtěl jak zvolený zastupitel 
vykonávat? (výbor, komise, místostarosta, starosta)

----

    • Pokud ne, proč?

Nikdy jsem politiku dělat nechtěl a už jsem zde 8 let.

• Koho byste chtěl vidět jako příštího starostu? Případně jaký 
by měl být?

Někoho schopného.

• Co byste vzkázal kandidátům na funkci zastupitele 
v následujícím volebním období?

Hodně štěstí a pevné nervy.

• Co byste chtěl vzkázat čtenářům, občanům?

Aby se více zúčastňovali veřejných zasedání a měli tak přehled 
o dění v obci, aby nevznikaly zbytečné fámy.

I Michalovi děkujeme za dosavadní práci, za zajímavé 
odpovědi a přejeme do dalších let mnoho úspěchů a věříme, že 
se do zastupitelstva zase někdy vrátí.

Karolína Černá
Foto Luděk Blovský

Dotazníky zastupitelů Obce Mladý Smolivec

Petr Nový, zastupitelem obce je od roku 2014, působil ve 
stavební komisi a kontrolním výboru. Stejně jako ostatní 
zastupitelé obdržel i Petr otázky na tělo a takto nám na ně 
odpověděl.

• Co Vás přimělo ke kandidatuře do zastupitelstva obce?

Zájem o dění v obci.

• Zastupitelem obce jste se stal poprvé či již jako zastupitel 
pracujete několik volebních období a kolik?

Zastupitelem jsem 2. období.

• Jakou funkci jste jako člen zastupitelstva vykonával v tomto 
období popřípadě v obdobích minulých?

V prvním období předseda stavební komise J, nyní člen 
kontrolního výboru.

• Jaká byla Vaše očekávání ohledně funkce zastupitele? 
Splnila se tato očekávání, nebo to naopak bylo úplně všechno 
jinak?

Částečně splnila, částečně je vše jinak.

• Co považujete za svůj největší úspěch za dobu funkčního 
období? A co se Vám naopak nezdařilo?

Je to úspěch a neúspěch 11 lidí. Snažíme se…

• Co Vás během volebního období nejvíc bavilo? Naopak, co 
Vás během volebního období bavilo nejméně nebo úplně štvalo?

Nejvíc mne bavilo řešení podstatných věcí pro obec. Občas mi 
štvalo extrémně dlouhé zasedání.

• Co Vám výkon funkce zastupitele dal, nebo naopak vzal?

Dal mi nějaké zkušenosti, jiný pohled na věc a asi mě drobet 
změnil.

• Stalo se někdy, že jste chtěl složit funkci. Pokud ano, jaký 
byl důvod?

Ze začátku ano. Než si člověk zvykne na řeči a narážky.

• Pokud byste měl toto volební období charakterizovat 
jedním slovem, jaké slovo by to bylo?

Nelze odpovědět jedním slovem. (Otázka na konec koncertu, 
ne 4 letého období.)

Zajímavé…

• Nahlížíte po zkušenostech v zastupitelstvu na dění v obci 
jinak? (Nehodící se škrtněte)

Ano  Ne

• Oznámkujte své působení v zastupitelstvu v tomto 
volebním období jako ve škole. (Nehodící se škrtněte)

1 2  3 4 5

• Dokážete si představit, že byste se ze své vesnice 
odstěhoval do města? (Nehodící se škrtněte)

Ano Ne

• Jak koronavir ovlivnil život v naší obci a jak přímo Vás? Co 
Vám díky pandemii nejvíce chybí?

Společenský život – méně akcí, lidé se přestali stýkat. 
Schovávají se, nikam nechodí, nikde se nic neděje. Těžko se to 
bude vracet zpátky.

• Jste nyní spokojeni se stavem našich obcí? Co byste chtěl 
změnit?

Ano, jsem. Pozemkové úpravy vyřeší pozemky, tak by se mělo 
více věnovat remízkům, zeleni a zadržení vody v krajině.

• Co vidíte jako největší problém našich obcí?

Odpady – recyklace, vyvážení odpadu do přírody, třídění. 
Člověk se často diví, co najde v kontejneru, popelnici a v přírodě.

• Co si myslíte, že by bylo potřeba do budoucna ve vaší obci 
zlepšit a již to nestihnete vyřešit?

Sázení remízků, větrolamů, zeleně mimo obce. Podpoření co 
největšího zadržení vody v krajině. Zabránit erozi.

• Rozvoj obce je spojený s počtem obyvatel. Preferujete 
rozvoj ploch k zástavbě na okraji obcích nebo jste pro osídlování 
stávajících domů či výstavbu na pozemcích v centru obce, které 
jsou nezastavěné?

Obce se vylidňují. Jsem pro osídlení stávajících domů a v jedné 
obci vytvořit satelit. 10 parcel a nabídnout je. Určitě bych nebránil 
stavbám domů, když k tomu budou podmínky.

• Bylo by přínosné, kdyby existovalo něco jako dobrovolná 
obecní policie? (Nehodící se škrtněte)

Ano Ne

• Chystáte se svou obec zastupovat i v následujícím volebním 
období? (Nehodící se škrtněte)

Ano  Ne

• Pokud ano, jakou funkci byste chtěl jak zvolený zastupitel 
vykonávat?(výbor, komise, místostarosta, starosta)

Vše závisí na počtu hlasů ve volbách.

• Pokud ne, proč?

• Koho byste chtěl vidět jako příštího starostu? Případně jaký 
by měl být?

Vítěze voleb. Měl by být jako současný.

• Co byste vzkázal kandidátům na funkci zastupitele 
v následujícím volebním období?

Zkuste si to, je to něco jiného sedět v zastupitelstvu, než do 
toho jen kecat.

• Co byste chtěl vzkázat čtenářům, občanům?

Popřál bych všem hodně štěstí a zdraví.

Děkujeme za zodpovězení otázek a za práci v zastupitelstvu 
a přejeme do dalšího období jen samé úspěchy a pevné nervy.

Vážení čtenáři,

přinášíme další rozhovor formou dotazníkového šetření s našimi zastupiteli. V tomto čísle jsme oslovili Petra Nového 
a Michala Panýrka. Oba nám dotazníky vyplnili, takže se můžete začíst.

Petr NovýPetr NovýPetr Nový

Michal PanýrekMichal PanýrekMichal Panýrek
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Vážení čtenáři,

v měsíci květnu jsem si opět připravila čtyři knižní tituly. Jelikož se blíží doba prázdnin a dovolených, jako první knihu uvádím cestopis 
a místopis „Za českými hrady“. Autor knihy, Tomáš Koutek, cestám po hradech zasvětil celý život a o své zážitky a poznatky se dělí s těmi, 
které zajímá historie naší země, tolik bohaté na dědictví po předcích. Kniha „Milé dítě“ od německé spisovatelky Romy Hausmann je 
psychologickým thrillerem, který svou krutostí, tragédií a hlubokou dojemností vymezuje hranice pochopitelnosti. Další dílo „Návrat do 
Mandalaje“ je románem pro ženy od anglické autorky Rosanny Ley. „Návrat do Mandalaje“ je příběh plný napětí, lásky a exotiky. 
Závěrečným dílem je román „Růže a tis“. Jedná se o jeden z mnoha textů, který vydala královna detektivních románů pod pseudonymem 
Mary Westmacott, na konci 40. let 20. století.

Za českými hrady

Počet stran: 360; vydáno 2021; 1. vydání

Anotace: Pojďte s námi na cestu za tajemstvím českých (ale trochu i moravských a lužických) hradů. Hrdých 
sídel panovníka i významných šlechticů, strážců zemské hranice i obchodních cest, někdy zachovalých, jindy 
pobořených dobyvateli a okousaných zubem času. Ty i ony vyprávějí těm, kteří umí naslouchat, své příběhy 
a příběhy svých majitelů. Příběhy někdy hrdinské, někdy plné zrady a úkladů. Tři desítky hradů v této publikaci 
jsou vybrány podle jednoduchého kritéria: nejde o objekty důvěrně známé každému dítěti, ale zároveň je na nich 
pro návštěvníky „něco“ k vidění. Kniha obsahuje spoustu pozoruhodných faktů a zajímavostí, přesto však je 
odlehčenou formou psaným vyznáním člověka, jemuž není lhostejná národní historie ani osud památek, které nám 
tu zanechala. Mezi navštívené hrady patří například Přimda, Rataje, Valdek nebo Vimperk.

HODNOCENÍ: 100%

Milé dítě

Počet stran: 304; vydáno 2020; 1. vydání

Anotace: Čtrnáct let ji drží zamčenou v chatě v lese. V tomto vězení mu porodila dvě děti. Všední den rodiny 
probíhá podle přesného plánu: jídlo, chození na záchod – všechno je přísně řízeno. Večer zpívá svým dětem 
písničky na dobrou noc, ve dne je vyučuje. Otec se stará o svou rodinu, chrání ji před světem tam venku. A nikdo 
mu nemůže jeho ženu a děti vzít, protože nikdo netuší, kde jsou…

HODNOCENÍ: 81%

Růže a tis

Počet stran: 256; vydáno 2021; 1. vydání

Anotace: Hugh Norreys, jehož nehoda upoutala na invalidní vozík, se ocitá v městečku St. Loo, kde právě 
vrcholí předvolební boj. Střetávají se tu různé společenské vrstvy, nade všemi a vším se však tyčí místní zámek 
a jeho obyvatelky. Nejmladší z nich, Isabella Charterisová, očekává návrat lorda Ruperta, své lásky z dětství. 
Svatba by z nich udělala ideální pár. Na scénu místního dění záhy vstupuje John Gabriel, kandidát konzervativců, 
Rupertův dokonalý protějšek. Životní plány všech se začnou hroutit.

HODNOCENÍ: 67%

Návrat do Mandalaje

Počet stran: 392; vydáno 2018; 1. vydání

Anotace: Eva Gatsbyová se vždy zajímala o minulost svého dědečka Lawrence. Zejména se zajímala o to, co se 
přesně stalo před druhou světovou válkou a během této války v Barmě. Její dědeček se jí jen částečně svěří až poté, 
co se dozví, že jeho vnučka, která obchoduje se starožitnostmi, musí náhle sama odcestovat pracovně do Barmy. 
Požádal ji, aby jeho jménem navrátila právoplatnému majiteli posvátnou sošku, kterou kdysi dostal od své lásky. 
Evin úkol se ukáže jako složitý a nebezpečný a soška se stane předmětem skandálu, který má rozsáhlý dopad. Eva 
se chce dopátrat pravdy o svém dědečkovi, o vlastní rodině a také o tajemném symbolu, samotné sošce lva 
s červenýma očima.

HODNOCENÍ: 63%

Květnové knižní hity

Zdroj anotace: Katalog Národní knihovny ČR
Květa Marešová ml., knihovnice

Kronika v obci Budislavice a místní kronikáři
Vážení čtenáři, v této rubrice jste si již mohli přečíst 

o historii kronik z některých našich obcí a rovněž tak 
o lidech, kteří kroniky svými zápisy tvořili a tím zazna-
menávali děj a mnohdy jedinou stopu událostí ve svých 
obcích. Dnes Vám přiblížím historii Pamětní knihy 
Budislavické a uvidíte, že není úplně tak stará, ale její 
historie je celkem bohatá.

Prvním kronikářem byl usnesením zastupitelstva 
jmenován Prokop Trčka a stalo se tak 9. prosince 1927 
a své zápisy začal činit v roce 1928. Pamětní kniha sice 
byla pořízena od roku 1922, ale jak sám popisuje, každý 
začátek bývá nejtěžším, tudíž bylo otáleno se zapisováním 
z přílišné úzkosti, aby věc dobře se zdařila. My nyní 
můžeme konstatovat, že se věc opravdu dobře zdařila, 
neboť se v knize najde mnoho cenných informací, ale 
vraťme se k Prokopu Trčkovi, který nebyl místním rodákem, 
ale působil zde jako učitel ve škole od roku 1913, i když od 
roku 1915 byl na frontě a posléze v zajetí až do konce války. 
Správu školy převzal v roce 1924 a stal se zdejším řídícím 
učitelem a posléze jak už jsem řekl i kronikářem. V začátku 
kroniky nejprve popisuje historii Budislavic, geografickou 
polohu, archeologické nálezy atd. a posléze se začíná 
věnovat událostem ze současné doby. Druhým kronikářem 
byl zvolen rovněž řídící učitel Štěpán Šedivý a to 9. června 
1932. Narodil se 1. září ve Strýčkovech u Blatné. Než se 
usadil v Budislavicích vystřídal spoustu škol například 
v Rožmitále, Koupi, Nepomuku, Tochovicích, Kasejovicích 
a Záběhlé, Z toho je patrné, že učitelské povolání bylo velmi 
náročné z důvodu neustálého stěhování. Posledním 
zápisem z celého roku je rok 1935. Nelze identifikovat, kdo 
tento zápis učinil, neboť zápisy nejsou podepsány autorem. 
Podle rukopisu soudě se dá za autora považovat výše 
zmiňovaný Štěpán Šedivý, ale pod posledním zápisem je 
zapsán datum 15. 12. 1936 a podpis Fr. Langmajer. Další 
kronikář začíná sdělením, že dopisuje kronika za roky 
1936 až 1946 najednou, a že zápisy budou chudé. Tímto 
kronikářem je František Křemen, který opravdu zápisy 
dopsal a musím říci, že s velkou precizností. I další kronikář 
začíná sdělením, že po odchodu Františka Křemena přišel 
v roce 1950 jako nový řídící učitel František Veselý z Řečice 
u Blatné a i on byl požádán o vedení kroniky, což přijal 
a vedení pamětní knihy přislíbil. Vedení obce mělo za to, že 
v kronice je pokračováno, ale pan Veselý si dělal občasné 
poznámky, které do kroniky nikdy nezanesl. Po celou dobu 
jeho působení v Budislavicích v psaní kroniky pokračováno 
nebylo. Po jeho odchodu do důchodu a návratu do rodné 
chalupy v Řečici byl často místními upomínán o dopsání 
kroniky, kterou odvezl s sebou, avšak toto nikdy neučinil 
a posléze kroniku ani nechtěl vydat a pořád sliboval, že ji 
dopíše. Přes veškeré tyto urgence byla kronika v roce 1989 
přivezena prázdná od roku 1946. O její dopsání byl 
požádán Jaroslav Spour z Budislavic čp. 2. Jak správně 
usuzujete podle stejného příjmení, i adresy jedná se o mého 
děda. Spolu s kronikou byly od pana Veselého přivezeny 
i jeho poznámky, které musel přebrat. Já jako malý kluk 
jsem pozoroval, jak skládá své poznámky, posílá 
korespondenci rodákům žijícím již jinde, aby zaznamenal 

co nejpřesněji, co se během těch 43 let stalo. Určitě to 
nebyla práce jednoduchá a alespoň nějaké zápisy se 
podařilo dát dohromady. Poslední zápis Jaroslav Spour 
učinil za rok 1994 a v roce 1995 ho vystřídal pan Josef 
Nachtman z čp. 50, který pracoval jako předseda MNV 
a posléze starosta Obce Mladý Smolivec. Pan Nachtman 
první knihu Pamětní knihy dopsal a poslední jeho zápis je 
za rok 1997. Byla založena kniha druhá, ve které činil 
zápisy pan Nachtman a poslední zápis zde učinil za rok 
2012. Od roku 2013 jsem se stal kronikářem já a snažím 
se pamětní kroniku psát poctivě a zaznamenávat události 
tak, abych čtenářům, kteří přijdou i za mnoho let přiblížil 
dění v obci, aby si dokázali zdejší život představit a našli 
zde, co potřebují.

Závětem bych chtěl všem kronikářům poděkovat, neboť 
se jedná opravdu o odkaz nastupujícím generacím, které si 
podle těchto záznamů budou tvořit své názory na nás a na 
dění v obci a na náš životní standard. Doufám, že jsem vám 
přiblížil působení našich kronikářů, a že se někdy do kro-
niky budete chtít podívat, i když jen v elektronické podobě.

Jan Spour, kronikář
Čerpáno z Pamětních knih Budislavic
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Vážení čtenáři,

v měsíci květnu jsem si opět připravila čtyři knižní tituly. Jelikož se blíží doba prázdnin a dovolených, jako první knihu uvádím cestopis 
a místopis „Za českými hrady“. Autor knihy, Tomáš Koutek, cestám po hradech zasvětil celý život a o své zážitky a poznatky se dělí s těmi, 
které zajímá historie naší země, tolik bohaté na dědictví po předcích. Kniha „Milé dítě“ od německé spisovatelky Romy Hausmann je 
psychologickým thrillerem, který svou krutostí, tragédií a hlubokou dojemností vymezuje hranice pochopitelnosti. Další dílo „Návrat do 
Mandalaje“ je románem pro ženy od anglické autorky Rosanny Ley. „Návrat do Mandalaje“ je příběh plný napětí, lásky a exotiky. 
Závěrečným dílem je román „Růže a tis“. Jedná se o jeden z mnoha textů, který vydala královna detektivních románů pod pseudonymem 
Mary Westmacott, na konci 40. let 20. století.

Za českými hrady

Počet stran: 360; vydáno 2021; 1. vydání

Anotace: Pojďte s námi na cestu za tajemstvím českých (ale trochu i moravských a lužických) hradů. Hrdých 
sídel panovníka i významných šlechticů, strážců zemské hranice i obchodních cest, někdy zachovalých, jindy 
pobořených dobyvateli a okousaných zubem času. Ty i ony vyprávějí těm, kteří umí naslouchat, své příběhy 
a příběhy svých majitelů. Příběhy někdy hrdinské, někdy plné zrady a úkladů. Tři desítky hradů v této publikaci 
jsou vybrány podle jednoduchého kritéria: nejde o objekty důvěrně známé každému dítěti, ale zároveň je na nich 
pro návštěvníky „něco“ k vidění. Kniha obsahuje spoustu pozoruhodných faktů a zajímavostí, přesto však je 
odlehčenou formou psaným vyznáním člověka, jemuž není lhostejná národní historie ani osud památek, které nám 
tu zanechala. Mezi navštívené hrady patří například Přimda, Rataje, Valdek nebo Vimperk.

HODNOCENÍ: 100%

Milé dítě

Počet stran: 304; vydáno 2020; 1. vydání

Anotace: Čtrnáct let ji drží zamčenou v chatě v lese. V tomto vězení mu porodila dvě děti. Všední den rodiny 
probíhá podle přesného plánu: jídlo, chození na záchod – všechno je přísně řízeno. Večer zpívá svým dětem 
písničky na dobrou noc, ve dne je vyučuje. Otec se stará o svou rodinu, chrání ji před světem tam venku. A nikdo 
mu nemůže jeho ženu a děti vzít, protože nikdo netuší, kde jsou…

HODNOCENÍ: 81%

Růže a tis

Počet stran: 256; vydáno 2021; 1. vydání

Anotace: Hugh Norreys, jehož nehoda upoutala na invalidní vozík, se ocitá v městečku St. Loo, kde právě 
vrcholí předvolební boj. Střetávají se tu různé společenské vrstvy, nade všemi a vším se však tyčí místní zámek 
a jeho obyvatelky. Nejmladší z nich, Isabella Charterisová, očekává návrat lorda Ruperta, své lásky z dětství. 
Svatba by z nich udělala ideální pár. Na scénu místního dění záhy vstupuje John Gabriel, kandidát konzervativců, 
Rupertův dokonalý protějšek. Životní plány všech se začnou hroutit.

HODNOCENÍ: 67%

Návrat do Mandalaje

Počet stran: 392; vydáno 2018; 1. vydání

Anotace: Eva Gatsbyová se vždy zajímala o minulost svého dědečka Lawrence. Zejména se zajímala o to, co se 
přesně stalo před druhou světovou válkou a během této války v Barmě. Její dědeček se jí jen částečně svěří až poté, 
co se dozví, že jeho vnučka, která obchoduje se starožitnostmi, musí náhle sama odcestovat pracovně do Barmy. 
Požádal ji, aby jeho jménem navrátila právoplatnému majiteli posvátnou sošku, kterou kdysi dostal od své lásky. 
Evin úkol se ukáže jako složitý a nebezpečný a soška se stane předmětem skandálu, který má rozsáhlý dopad. Eva 
se chce dopátrat pravdy o svém dědečkovi, o vlastní rodině a také o tajemném symbolu, samotné sošce lva 
s červenýma očima.

HODNOCENÍ: 63%

Květnové knižní hity

Zdroj anotace: Katalog Národní knihovny ČR
Květa Marešová ml., knihovnice

Kronika v obci Budislavice a místní kronikáři
Vážení čtenáři, v této rubrice jste si již mohli přečíst 

o historii kronik z některých našich obcí a rovněž tak 
o lidech, kteří kroniky svými zápisy tvořili a tím zazna-
menávali děj a mnohdy jedinou stopu událostí ve svých 
obcích. Dnes Vám přiblížím historii Pamětní knihy 
Budislavické a uvidíte, že není úplně tak stará, ale její 
historie je celkem bohatá.

Prvním kronikářem byl usnesením zastupitelstva 
jmenován Prokop Trčka a stalo se tak 9. prosince 1927 
a své zápisy začal činit v roce 1928. Pamětní kniha sice 
byla pořízena od roku 1922, ale jak sám popisuje, každý 
začátek bývá nejtěžším, tudíž bylo otáleno se zapisováním 
z přílišné úzkosti, aby věc dobře se zdařila. My nyní 
můžeme konstatovat, že se věc opravdu dobře zdařila, 
neboť se v knize najde mnoho cenných informací, ale 
vraťme se k Prokopu Trčkovi, který nebyl místním rodákem, 
ale působil zde jako učitel ve škole od roku 1913, i když od 
roku 1915 byl na frontě a posléze v zajetí až do konce války. 
Správu školy převzal v roce 1924 a stal se zdejším řídícím 
učitelem a posléze jak už jsem řekl i kronikářem. V začátku 
kroniky nejprve popisuje historii Budislavic, geografickou 
polohu, archeologické nálezy atd. a posléze se začíná 
věnovat událostem ze současné doby. Druhým kronikářem 
byl zvolen rovněž řídící učitel Štěpán Šedivý a to 9. června 
1932. Narodil se 1. září ve Strýčkovech u Blatné. Než se 
usadil v Budislavicích vystřídal spoustu škol například 
v Rožmitále, Koupi, Nepomuku, Tochovicích, Kasejovicích 
a Záběhlé, Z toho je patrné, že učitelské povolání bylo velmi 
náročné z důvodu neustálého stěhování. Posledním 
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Čerpáno z Pamětních knih Budislavic
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Velikonoční křístání 2022 v Mladém Smolivci

Velikonoce 2022 v Budislavicích

Velikonoce 2022 ve Starém Smolivci

Křístání v Radošicích 2022

Velikonoční turnaj ve stolním tenise

Děti z Mladého Smolivce vyrazily po dvouleté odmlce na 
tradiční velikonoční křístání. Velikonoce v letošním roce 
připadly na 15. – 18. dubna. Zdánlivě pozdnější datum jara, 
ale počasí se předvedlo ještě ve své zimní podobě. Dokonce 
padal i trochu sníh a teploměr přes den nevyšplhal přes 15°C, 
ráno byl dokonce v záporných číslech.

Malé koledníky to ale neodradilo a ve čtvrtek začali 
s křístáním. V Mladém Smolivci nechodili jen kluci, ale jejich 
řady doplnila děvčata. Celkem jich křístalo 13. V pátek 
odpoledne si vybrali své odměny v podobě sladkostí, vajíček 
a kováků či malých bankovek. V soboru ráno ještě obešli ves, 
aby tradiční křístání ukončili a nám zbyly hezké vzpomínky 
a pár fotografií. Už se na malé koledníky těšíme a za rok zase 
na viděnou…

Eva Kubová

Velikonoce jsou svátkem tradice, které byly po dva roky 
bohužel poznamenány covidovou pandemií. A tak není divu, 
že se děti nemohly dočkat, až vytáhnou své křístačky, zopakují 
si modlitby a vydají se na obchůzku vsí. Od čtvrtka do soboty 
chodilo v Budislavicích celkem deset dětí, které si za křístání 
vysloužily bohatou odměnu v podobě vajíček, sladkostí 
i nějaké té koruny.

Dětem děkuji a jsem velice ráda, že na tradici nezanevřely.

Monika Křížová

Konečně jsme po covidové pauze mohli zase slyšet zvuky 
křístaček. I když dětí v naší obci není mnoho, nakonec se daly 
dohromady i méně známé tváře a skupina byla na světě.

Jak jsme byli zvyklí, stejně jako za našich mladých let, 
i letos se chodilo ve čtvrtek a to v 15:00 a 18:00. Pátek byla 
vetší frekvence a to v 7:00, ve 12:00, 15:00 a v 18:00. 
Sobota patřila ranním ptáčatům. Vyrazili již ve 4:30 a to měli 
ještě hodinu na přilepšenou. Pamatuji si, že jsme chodili ve 
3:30. U každého stavení zazněl Jidáš a byla připravena 
vajíčka či malý finanční obnos, který si pak děti rozdělily.

Velikonoční pondělí patřilo starší věkové skupině. Sraz měli 
v 8:00, aby se vydali od domu k domu a vykoledovali si něco 
na zub a měli čím spláchnout sucho v krku. Novinky byly letos 
dvě, u každého stavení proběhla hromadná fotografie a někteří 
to měli i s muzikou v podobě harmoniky v podání Standy 
Krejčíka, který se ujal kulturní vložky. Začal se učit hrát na 
akordeon a i když tvrdí, že to není žádná hitparáda, myslím, že 
každého potěšil a písničku Na Pankráci si s ním každý 
zazpíval. 

Počasí přálo a chlapům se u všech líbilo, jelikož jsme je 
doma nepotkali až do večerních hodin. Pár z nich si vzalo 
druhý den sick days. Pro vysvětlení, sick days si obvykle berou 

lidé, kterým stačí jeden, dva dny volna na vyléčení nemoci 
a nechtějí chodit k lékaři pro neschopenku. Tak bych to viděla, 
že by se tento název mohl přehodnotit na Velikonoční úterý :-). 

Jsme rádi, že se život na naší vsi vrací do normálu 
a užíváme společně strávený čas.

Veronika Vonášková

Po 2leté pauze díky kovidu se opět sešly radošické děti spolu s rodiči a prarodiči na 
tradiční velikonoční křístání. Ačkoliv nás doprovázelo vyloženě aprílové počasí, přesto to 
děti neodradilo, aby si vyrachtaly nějakou tu sladkost, pár kaček do kasičky a tradičně 
vajíčka, které k tomu rachtání patří. Velikonoční pondělí patřilo našim místním malým 
koledníkům, ale navštívili nás i přespolní muži ze Starého Smolivce. Všem děkujeme, že 
se aspoň v malé části tradice dodržují.

Miloslava Vávrová

V neděli 17. 04. 2022 se v Dožicích uskutečnil 11. ročník 
Velikonočního turnaje ve stolním tenise.

Prezence hráčů začala v 12:30. Celkem se na turnaji sešlo 
21 hráčů – 16 mužů a 5 žen. Hlavní pořadatelka Pavlína 
Hošková všechny seznámila s pravidly a herními postupy 
a okolo 13:00 se mohlo začít. Hrálo se na dvě skupiny Muži 
a Ženy. Muži hráli podle systému obousměrného pavouka. 
Ženy hrály každá s každou. O první místo mezi muži soupeřili 
Petr Fiala a Jan Nový. Nakonec po velmi napínavém boji 
zvítězil Petr Fiala. Z žen vyhrála Monika Blovská. Na závěr si 
účastníci zahráli velmi oblíbené smíšené čtyřhry.

V závěru turnaje proběhlo předávání cen včetně putovního 
poháru. Někteří účastníci se zdrželi v místním výčepu do 
pozdních nočních hodin.

Výsledky dvouhry – muži

    1. Petr Fiala

    2. Jan Nový

    3. Tomáš Fiala

Výsledky dvouhry – ženy

    1. Monika Blovská

    2. Radka Šnajdrová

    3. Alexandra Jindrová

 Vítězové čtyřhry: Jan Nový, Adriana Hošková

Alexandra Jindrová

Dožické křístání
Po delší covidové pauze se k nám opět vrátily velikonoční 

tradice a naše děti mohly vyrazit s křístačkami.

Děti doprovázelo nepříliš pěkné počasí, ale ani to je 
neodradilo, aby se sešly v hojném počtu. Vždy alespoň 

jedenáct dětí obcházelo vesnici od Zeleného čtvrtka do Bílé 
soboty. Po takovém křístacím výkonu si děti vysloužily vajíčka, 
sladkou odměnu a pár korunek k tomu.

Alexandra Jindrová
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Čarodějnice a májka v Dožicích Pálení čarodějnic v Radošicích

Čarodějnický rej v Mladém Smolivci 2022

Po roce se nad Dožickou hospůdkou znovu tyčila 
ozdobená májka a pod ní se sešli místní.

Už v pátek odpoledne vyrazili dožičtí s traktorem a pilou 
pro máj do lesa a v sobotu dopoledne děti a ženy ozdobily 
májku věncem a barevnými kre-
páky. V poledne se tak mohla májka 
začít stavět, což bylo za chvíli 
hotové, protože chlapům jako vždy 
pomohla technika. Potom se ještě 
připravilo posezení na základech 
nové pergoly a vše bylo připraveno.

Odpoledne okolo páté hodiny se 
začali místní, vybaveni zásobou 
vuřtů, klobásek či jiných dobrot, 
scházet pod májkou. Dorazili lidé 
všech věkových kategorií a přesně 
tak by to mělo být, zaplnila se celá 
pergola a později celá hospůdka. 
Děti si vyrobily čarodějnici, která 
byla za soumraku zapálena na 
připravené hromadě větví, a chvíli 
poté už vzduchem létala zapálená 
košťata. Dospělí poseděli u ohně, 
povídali si a hlídali při tom podle 

zvyku máj, někteří vydrželi až do rána, jiní odešli dříve, ale 
snad všichni odcházeli s pocitem příjemně stráveného 
večera.

Alena Spourová

Tradiční pálení čarodějnic se opět uskutečnilo i u nás v Radošicích. Přinášíme několik fotografií z této akce.

Miloslava Vávrová

Čarodějnický rej uspořádali pro všechny čarodějnice, 
čaroděje, upíry, upírky, strašidla i strašidélka a dokonce 
i pro smrťáky v Mladém Smolivci místní hasiči. A zřejmě tu 
máme novou tradici!

Zimní pandemie neumožnila uspořádat maškarní 
a hasičský bál, tak se hasiči rozhodli pro bál čarodějnický. 
Spojili tak pálení čarodějnic, maškarní bál a hastrmanskou 
zábavu do jednoho. Zdá se, že to byl dobrý nápad. V sobotu 
30. 4. 2022 se ve dvě hodiny do strašidelně vyzdobeného 
sálu u Frühaufů nahrnuly děti v maskách opravdu 
strašidelných. V průběhu odpoledne jich dorazilo asi 25 
a doprovodili je rodiče, prarodiče, tetičky a strýčkové 
a dokonce i staré čarodějnice. O zábavu bylo postaráno 
výborně, děti soutěžily, tančily, létaly na košťatech, mlsaly 
dobroty a strašidelné odpoledne si vskutku užívaly. Když 
v pět hodin vyhlásila moderátorka Verča konec bálu 
a přesun k čarodějnické hranici, bylo obtížné rozdováděné 

děti zastavit. Ale když přestala hrát hudba a létací košťata 
se přeměnila na zametací, děti a jejich doprovod se pomalu 
přesouval k hranici s čarodějnicí na místní skládku větví. 
Tam už čekal velitel hasičů se svou jednotkou a tentokrát 
oheň nehasili, ale naopak zapalovali. Oheň se rozhořel sice 
ještě za denního světla, ale to nikomu nevadilo, protože se 
dospěláci mohli alespoň včas přesunout na večerní akci 
– hastrmanskou zábavu opět k Frühaufům. A ohně si tak 
mohly užít i ty nejmenší děti. Neházela se košťata, na těch 
se létalo, nestavěla se májka, ale byla taneční zábava. 
Na zábavě se sešlo padesát místních, kapela Hastrmani 
hrála výborně, obsluha byla od rodiny Markových 
a Komárových také perfektní a můžeme tak zkonstatovat, 
že se čarodějnický rej opravdu vydařil, díky patří všem 
pořadatelům a my se můžeme těšit na rej příští.

Eva Kubová

Čarodějnice v Budislavicích
Po dvou letech, kdy nám tuto tradiční akci znemožnil 

covid 19, jsme se mohli k této tradici opět vrátit a učinili 
jsme tak.

O materiální zajištění jsme požádali pana hajného 
Poslušného, který hospodaří v lesích pana Bierhanzela. 
Velice ochotně nám pomohl a nechal nám zpracovat dřevo, 
které je pro stavbu hranice nepostradatelným artiklem. 
Musím říci, že i prostor hřiště v Budislavicích jsme museli 
podrobit důkladnějšímu úklidu, i když ho pan Nachtman 
pravidelně seká, za což mu patří velké poděkování, ale jarní 
silné větry i zde zanechaly svoji stopu. První brigáda byla již 
čtrnáct dnů před čarodějnicemi, abychom připravili již 
zmiňované dřevo a na 30. dubna připadla brigáda druhá, 
kdy již od samého rána na hřišti kvílely motorové pily, neboť 
započala stavba hranice. Musím pochválit všechny místní 
i přespolní nadšence, kteří přiložili ruce k dílu, neboť se 
nejedná jen o stavbu hranice, ale je potřeba i roztahat 
elektriku, připravit stoly a lavičky a v neposlední řadě se 
postarat i o něco k snědku. V letošním roce se jednalo 
o pečené selátko na rožni, a pro ty, kterým vepřové nejede, 
byly naloženy prsní a stehenní kuřecí plátky, takže si všichni 
přišli na své. Rovněž musím zmínit i práci těch nejmenších, 
kteří si vzali na starost ozdobení břízky. Před večerem bylo 
všechno hotovo a mohli jsme se začít věnovat zábavě. 
Spolu se setměním došlo i na zapálení hranice, která 

v letošním roce měřila 6,8 metru. Večer celkem rychle utekl 
a návštěvníci letošních čarodějnic se začali pomalu 
rozcházet, přesto někteří vydrželi až do ranních hodin. 
Ráno se začali místní opět scházet, aby prostor opět 
uklidili, což se celkem rychle podařilo a letošní čarodějnice 
byly tytam.

Závěrem musím říci, že já osobně jsem velmi rád, že se 
zatím daří navracet k tradicím, které tu byly v době 
předcovidové, ať jsou to právě zmiňované čarodějnice, 
nebo velikonoční křístání. Rovněž bych chtěl poděkovat 
všem, kteří se na přípravě podíleli, protože bez nich by na 
našich vesnicích žádný veřejný život nebyl.

Honza Spour
Foto: Monika Křížová
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Čarodějnice a májka v Dožicích Pálení čarodějnic v Radošicích

Čarodějnický rej v Mladém Smolivci 2022
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MŠ Starý Smolivec

MŠ Starý Smolivec

Oslava máje po starosmolivecku

Jaro ve školce U Veverky

Jak už to bývá, 30. 4. je datum, který patří tzv. 
Svatojakubské noci. U nás tento večer známe spíše jako 
pálení čarodějnic. Minulý rok jsme vynechali, protože jsme 
se na čarodějnice vrátili s Vašíkem z porodnice, za to letos 
jsme oslavili příchod nového člena smolivecké party, 
Standy Krejčíka ml. Tatínek má oslavy májky za srdcovku, 
kdy jindy by měl tedy zapíjet svou ratolest? J 

Kluci po domluvě vyrazili v sobotu v 9:00 na kácení 
májky, kterého se ujal jako každoročně Libor Petřík ml., 
následovalo loupání a připevnění špičky. V 14:00 jsme 
nastoupily my, ženy, abychom májku ozdobily. Standa 
Krejčík st. pomocí techniky, postavil májku na své místo. 
Sraz k ohni byl domluvený na 17:00, pomalu jsme se 
začali scházet, donesli pochutiny, aby bylo čím zajídat 

a probíhala volná zábava. Sešla se nás parta a bylo o čem 
hovořit, počasí nám přálo a hlídači májky slavili do druhého 
dne, do večera. Bylo třeba dopít, co se narazilo a dořešit 
rozebrané téma z večera J.

Řekla bych, že malý Stáník je zapitý dostatečně 
a rodičům bude dělat jen samou radost.

Všichni si májku užili,

miminko přitom statečně zapili.

Konečně se svět vrací na parket

smolivákům by mohl leckdo život závidět.

Veronika Vonášková
Foto: Petr Smejkal

Naši králíci Bob a Bobek, kteří nás provázejí celým školním rokem, se nemohli dočkat, až bude první jarní den. V pondělí 
nás přivítali ve školce a společně jsme poznávali na obrázcích jarní květiny, vytleskávali jsme jejich názvy a předškoláci 
určovali první písmenko, na procházce jsme je hledali v okolí školky. Malovali jsme květiny vodovkami a učili jsme se o nich 
básničky. Zpívali jsme písničky o jaru a sluníčku. Snažili jsme se povzbuzovat sluníčko, aby mělo hodně sil a ošklivou bábu 
Zimu vyhnalo od moci.

Podle starého pohanského zvyku jsme vyrobili nejprve malé Moranky a potom jsme se pustili do výroby velké. Tu jsme 
nesli v čele průvodu a za doprovodu básniček jsme ji poslali pryč po vodě. Konečně jsme se se zimou rozloučili a nazpátek 
do školky jsme si donesli tzv. Létečko z březových větviček jako přivítání jara.

V březnu se nám odstěhovala spolužačka Alexka. Na rozloučenou jsme uspořádali oslavu s ovocným dortem a dětským 
šampaňským.

Krásné počasí jsme si užívali na zahradě školky a v lese za vesnicí, máme to tam kousek na naše oblíbené místo, kde 
jsme stavěli zvířátkům domečky z mechu, šišek a klacíků. Také jsme házeli šiškou do dálky a někdy i po kamarádech, v lese 
nás to zkrátka baví. Pokud pršelo nebo bylo bláto, chodili jsme na procházku po Formanské stezce a hráli si na paloučku 
U Anděla.
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Kupón na řádkovou inzerci Jméno a příjmení:

Adresa:

Kupón slouží pro řádkovou inzerci v jednom vydání Smoliveckých novin o maximální délce 120 znaků včetně mezer a kontaktu ke zveřejnění.
Vyplněný kupon doručte do redakce - Mladý Smolivec 95, 335 01 Nepomuk
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MŠ Starý Smolivec ZŠ a MŠ Hvožďany

Připravovali jsme se na Velikonoce, tvořili jsme přáníčka s kuřátky, seli jsme osení, pekli a zdobili jsme vajíčka z lineckého těsta. Při 
tom všem jsme měli na návštěvě opičáka Pepu, který cestuje po školkách a zažívá v nich různá dobrodružství. V úterý 12. 4. odpoledne 
jsme uspořádali Velikonoční tvoření s rodiči. Naučili jsme se od maminek a tatínků zdobit vajíčka krupičkou, plést pomlázku, naaranžovat 
velikonoční misku se zápichy, tvořit obrázky z bambulek. Všichni jsme si užili krásné odpoledne.

V úterý po Velikonocích jsme na zahradě školky našli čokoládové zajíčky. Asi nám je tam nechal 
velikonoční zajíček. Letos jsme ho hopkat neviděli, ale měli jsme radost, že na nás nezapomněl 
a můžeme si to užít ve školce. Loni a předloni dal zajíček paním učitelkám balíčky a ty nám je 
dovezly až domů. Děkujeme paní Marušce Křížové za pomlázku pro děti.

Společně s panem Lukášem Markem a jeho kolegyní ze ZUŠ v Rožmitálu jsme si ve středu 20. 4. 
zazpívali písničky a zahráli si na ozvučná dřívka. Pedagogové ze ZUŠ si vyzkoušeli, jací jsme nadaní 
hudebníci.

Na konci dubna nás čeká čarodějnický týden a v květnu budeme jezdit obecním autíčkem do solné jeskyně v Příbrami. 4. 5. 2022 
pozveme malé kamarády na den otevřených dveří a zápis. Děti si mohou přijít vyzkoušet naše hračky a prohlédnout si školku. 
11. 5. 2022 pojedeme na výlet autobusem do školky ve Vrčeni. Poznáme nové kamarády a ještě navštívíme divadelní představení. Na 
17. 5. 2022 připravujeme vystoupení pro maminky.

Stanislava Marková, učitelka MŠ

Den bez tašek
V pátek 1. dubna se Žákovský parlament při ZŠ a MŠ Hvožďany rozhodl uspořádat Aprílový den bez školních tašek. Úkolem pro žáky 

i učitele školy bylo přinést si v tento den potřebné věci do školy v čemkoli jiném, než je běžná školní taška. Opravdu jsme se nestačili divit, 
jaké nápady se v hlavách dětí zrodily! Na chodbách a ve třídách jste mohli narazit na učebnice umístěné v krabici, košíku, různých typech 
kufrů, chlebníku, dětském kočárku, chladicím boxu, tlačené v nákupním vozíku nebo vezené ve valníčku šlapacího traktůrku. Objevil se 
odpadkový koš, klec na zvíře, a dokonce i počítačová „bedna“.

Členové ŽP vše pečlivě nafotili, vyhodnotili a vítěze z jednotlivých tříd ocenili diplomem a malou pozorností.

Za ŽP Mgr. Lenka Fialová

Biologická olympiáda
Co všechno musí udělat žák, který chce postoupit do okresního kola biologické olympiády? Musí projít úspěšně školním kolem 

a vypracovat vstupní úkol - vlastní výzkumnou práci. V den D odjede do Příbrami a tam ho čeká dalších asi 30 stejně naladěných lidiček 
z různých škol celého okresu. A začne se soutěžit - teoretický test, poznávání rostlin a živočichů a laboratorní práce. Celé to trvá asi 
4 hodiny a pak se už napjatě čeká na výsledky. A je tu vyhlášení nejlepších, všichni zúčastnění si odnášejí diplomy. Z naší školy tento 
zážitek mají Anička V., Eliška B. a Eva S. za starší kategorii a Amálka K., Viktorka K. a Petra V. za mladší kategorii. Všem dívkám moc 
blahopřejeme a děkujeme za výbornou reprezentaci hvožďanské školy.

Mgr. Jana Pižlová

Bruslení na zimním stadionu v Příbrami
Bylo po léta tradicí, že se naši žáci alespoň dvakrát během školního roku obuli do bruslí na zimním stadionu v Příbrami. Ani po 

dvouleté pauze jsme tento zvyk nechtěli opustit. I přes nemalé překážky se nám letos podařilo uspořádat 23. března alespoň jedno 
bruslení. Téměř všichni žáci 2. stupně vytáhli brusle ze zimních úkrytů a jali se je provětrat na dokonalém ledě připraveném pro 
profesionály. Po důkladném rozcvičení a poučení jsme strávili dvě výborné hodiny v tomto pro nás oblíbeném prostředí.

Mgr. Marcel Voříšek

Noc s Andersenem
Stejně jako velká většina tradičních událostí byla i Noc s Andersenem v minulých dvou letech zrušena. A tak jsme se po tak dlouhé 

pauze s chutí pustili do příprav. Datum 1. 4. přímo vyzýval k aprílovému tématu. A tak se účastníci z 1. – 3. ročníku prošli po aprílové 
stezce ve škole (vzhledem k počasí jsme nemohli vyrazit do přírody), vyrobili si aprílového skřítka a nechyběly ani tradiční andersenovské 
aktivity – pohádkové křížovky, povídání o životě a příbězích H. Ch. Andersena, čtení jeho pohádek, malování, pexesa a před usnutím 
sledování zbrusu nové pohádky. Vyzkoušeli jsme i interaktivní soutěž Riskuj s pohádkovými otázkami.

Věříme, že si všichni účastníci Noc s Andersenem užili a jistě se již těší na další ročník!

Za Obecní knihovnu Hvožďany Lenka Fialová

Velikonoční dílny a jarmark
S velikonočními svátky se pojí řada obyčejů a zvyků, křesťanských i pohanských, jako je například barvení vajíček jako symbolu 

nového života. Pohanské kořeny Velikonoc dokládají zvyky předcházející Velikonocům. Čtrnáct dní před nimi je tradicí vynášení slaměné 
Morany, která představuje zimu, nepohodu a chlad. Moranou byl zpravidla došek oblečený do dívčího kroje, který děvčata u potoka 
svlékla a hodila do vody a průvod se mohl vrátit do vesnic. Dodržování zvyků a tradic je cenné kulturní dědictví, které je třeba udržovat. 
I proto se učitelé, žáci a děti ze Základní školy a Mateřské školy ve Hvožďanech v letošním roce podíleli na velikonočních dílnách 
a přípravě velikonočního jarmarku. Zhotovili barevná vajíčka, upletli pomlázky, vyrobili velikonočních ozdoby a dekorace a celou řadu 
velikonočních dobrot a pochoutek. Velikonoční jarmark obohatilo krásné hudební vystoupení pěveckého sboru Rolnička s veselými 
písněmi. Ve velikonoční kavárničce si ke kávě či čaji mohli všichni vybrat ze sladkých jidášů, mazanců, perníčků, chlebíčků, výborné 
nádivky a vaječných kuřátek. Žáci a děti, za podpory učitelů, asistentů a vedení školy, udělali radost nejen sobě, svým rodičům 
a prarodičům, ale i ostatním lidem, kteří se letos zúčastnili úspěšného velikonočního jarmarku a výrobky si i zakoupili. 

Základní škola a Mateřská škola ve Hvožďanech tímto způsobem také podpořila přání, aby i v těch částech naší planety, kde dnes lidé 
umírají, trpí a strádají, co nejdříve zavládl mír a radost z nového života.

Ing. Jiří Chocholouš

Akce na květen

• 5. 5. Beseda o Ukrajině – 2. stupeň ZŠ, od 13.00

• 6. 5. Zápis do MŠ 

• 9. 5. Souboj čtenářů, 6. ročník – online kolo

• 19. 5. Ukázka výcviku dravců – fotbalové hřiště, 

  od 9.30

• 23. 5. KMD Příbram – Podivný případ se psem, 

  od 17.00

• 24. 5. Koncert ZUŠ J. J. Ryby Rožmitál p. Tř. 

  – Špejchar, od 16.00

• 1. 6. Den dětí v Dog Ajax Volenice 

  – dopolední program

Aktuality, dokumenty, fotogalerii, info z jídelny 
a mnoho dalšího naleznete 
na webu www.zsmshvozdany.cz

Zprávy ze školky
Rozloučili jsme se se zimou a přivítali jaro. Každodenním 

pobytem v přírodě děti pozorují změny, které s jarem přicházejí. 
Umí pojmenovat ptáčky a poznat některé podle hlásků, rozeznají 
jarní květiny, jejich vůni a určí i broučky, motýly a hmyz.

V dalším projektovém dni Malé technické univerzity si děti 
vyzkoušely roli „Malého architekta“. Jelikož již máme určité 
zkušenosti, šlo nám plánování domu na jedničku. Obývák, 
kuchyňka, dílna i garáž měly místo v našem plánu, podle kterého 
z lego kostek vznikl celý dům.

Výlet v Čechově stodole s velikonoční tématikou měl opět 
úspěch a děti prožily hezké dopoledne. Velikonočními zvyky, 
tradice a tvoření si děti ještě osvojily a vyzkoušely ve velké škole, 
kde pro ně bylo připraveno plno překvapení. Vše bylo završeno 
koledou po vsi.

„Ukliďme celé Česko“ je název projektu, do kterého se zapojila 
celá školka. Neodradilo nás ani špatné počasí a vybaveni 
odpadkovými pytli a rukavicemi jsme naplnily po celých 
Hvožďanech pět pytlů odpadu. Přispějte i vy s úklidem.

Velkou radost nám udělalo divadlo. Pohádka „Výlet do Afriky“ 
byl plný vtipu i ponaučení. Po stopách cestovatele Emila Holuba 
jsme se vypravili do středu džungle, plné zvířátek a dobrodružství.
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Kupón na řádkovou inzerci Jméno a příjmení:

Adresa:

Kupón slouží pro řádkovou inzerci v jednom vydání Smoliveckých novin o maximální délce 120 znaků včetně mezer a kontaktu ke zveřejnění.
Vyplněný kupon doručte do redakce - Mladý Smolivec 95, 335 01 Nepomuk
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MŠ Starý Smolivec ZŠ a MŠ Hvožďany

Připravovali jsme se na Velikonoce, tvořili jsme přáníčka s kuřátky, seli jsme osení, pekli a zdobili jsme vajíčka z lineckého těsta. Při 
tom všem jsme měli na návštěvě opičáka Pepu, který cestuje po školkách a zažívá v nich různá dobrodružství. V úterý 12. 4. odpoledne 
jsme uspořádali Velikonoční tvoření s rodiči. Naučili jsme se od maminek a tatínků zdobit vajíčka krupičkou, plést pomlázku, naaranžovat 
velikonoční misku se zápichy, tvořit obrázky z bambulek. Všichni jsme si užili krásné odpoledne.

V úterý po Velikonocích jsme na zahradě školky našli čokoládové zajíčky. Asi nám je tam nechal 
velikonoční zajíček. Letos jsme ho hopkat neviděli, ale měli jsme radost, že na nás nezapomněl 
a můžeme si to užít ve školce. Loni a předloni dal zajíček paním učitelkám balíčky a ty nám je 
dovezly až domů. Děkujeme paní Marušce Křížové za pomlázku pro děti.

Společně s panem Lukášem Markem a jeho kolegyní ze ZUŠ v Rožmitálu jsme si ve středu 20. 4. 
zazpívali písničky a zahráli si na ozvučná dřívka. Pedagogové ze ZUŠ si vyzkoušeli, jací jsme nadaní 
hudebníci.

Na konci dubna nás čeká čarodějnický týden a v květnu budeme jezdit obecním autíčkem do solné jeskyně v Příbrami. 4. 5. 2022 
pozveme malé kamarády na den otevřených dveří a zápis. Děti si mohou přijít vyzkoušet naše hračky a prohlédnout si školku. 
11. 5. 2022 pojedeme na výlet autobusem do školky ve Vrčeni. Poznáme nové kamarády a ještě navštívíme divadelní představení. Na 
17. 5. 2022 připravujeme vystoupení pro maminky.

Stanislava Marková, učitelka MŠ

Den bez tašek
V pátek 1. dubna se Žákovský parlament při ZŠ a MŠ Hvožďany rozhodl uspořádat Aprílový den bez školních tašek. Úkolem pro žáky 

i učitele školy bylo přinést si v tento den potřebné věci do školy v čemkoli jiném, než je běžná školní taška. Opravdu jsme se nestačili divit, 
jaké nápady se v hlavách dětí zrodily! Na chodbách a ve třídách jste mohli narazit na učebnice umístěné v krabici, košíku, různých typech 
kufrů, chlebníku, dětském kočárku, chladicím boxu, tlačené v nákupním vozíku nebo vezené ve valníčku šlapacího traktůrku. Objevil se 
odpadkový koš, klec na zvíře, a dokonce i počítačová „bedna“.

Členové ŽP vše pečlivě nafotili, vyhodnotili a vítěze z jednotlivých tříd ocenili diplomem a malou pozorností.

Za ŽP Mgr. Lenka Fialová

Biologická olympiáda
Co všechno musí udělat žák, který chce postoupit do okresního kola biologické olympiády? Musí projít úspěšně školním kolem 

a vypracovat vstupní úkol - vlastní výzkumnou práci. V den D odjede do Příbrami a tam ho čeká dalších asi 30 stejně naladěných lidiček 
z různých škol celého okresu. A začne se soutěžit - teoretický test, poznávání rostlin a živočichů a laboratorní práce. Celé to trvá asi 
4 hodiny a pak se už napjatě čeká na výsledky. A je tu vyhlášení nejlepších, všichni zúčastnění si odnášejí diplomy. Z naší školy tento 
zážitek mají Anička V., Eliška B. a Eva S. za starší kategorii a Amálka K., Viktorka K. a Petra V. za mladší kategorii. Všem dívkám moc 
blahopřejeme a děkujeme za výbornou reprezentaci hvožďanské školy.

Mgr. Jana Pižlová

Bruslení na zimním stadionu v Příbrami
Bylo po léta tradicí, že se naši žáci alespoň dvakrát během školního roku obuli do bruslí na zimním stadionu v Příbrami. Ani po 

dvouleté pauze jsme tento zvyk nechtěli opustit. I přes nemalé překážky se nám letos podařilo uspořádat 23. března alespoň jedno 
bruslení. Téměř všichni žáci 2. stupně vytáhli brusle ze zimních úkrytů a jali se je provětrat na dokonalém ledě připraveném pro 
profesionály. Po důkladném rozcvičení a poučení jsme strávili dvě výborné hodiny v tomto pro nás oblíbeném prostředí.

Mgr. Marcel Voříšek

Noc s Andersenem
Stejně jako velká většina tradičních událostí byla i Noc s Andersenem v minulých dvou letech zrušena. A tak jsme se po tak dlouhé 

pauze s chutí pustili do příprav. Datum 1. 4. přímo vyzýval k aprílovému tématu. A tak se účastníci z 1. – 3. ročníku prošli po aprílové 
stezce ve škole (vzhledem k počasí jsme nemohli vyrazit do přírody), vyrobili si aprílového skřítka a nechyběly ani tradiční andersenovské 
aktivity – pohádkové křížovky, povídání o životě a příbězích H. Ch. Andersena, čtení jeho pohádek, malování, pexesa a před usnutím 
sledování zbrusu nové pohádky. Vyzkoušeli jsme i interaktivní soutěž Riskuj s pohádkovými otázkami.

Věříme, že si všichni účastníci Noc s Andersenem užili a jistě se již těší na další ročník!

Za Obecní knihovnu Hvožďany Lenka Fialová

Velikonoční dílny a jarmark
S velikonočními svátky se pojí řada obyčejů a zvyků, křesťanských i pohanských, jako je například barvení vajíček jako symbolu 

nového života. Pohanské kořeny Velikonoc dokládají zvyky předcházející Velikonocům. Čtrnáct dní před nimi je tradicí vynášení slaměné 
Morany, která představuje zimu, nepohodu a chlad. Moranou byl zpravidla došek oblečený do dívčího kroje, který děvčata u potoka 
svlékla a hodila do vody a průvod se mohl vrátit do vesnic. Dodržování zvyků a tradic je cenné kulturní dědictví, které je třeba udržovat. 
I proto se učitelé, žáci a děti ze Základní školy a Mateřské školy ve Hvožďanech v letošním roce podíleli na velikonočních dílnách 
a přípravě velikonočního jarmarku. Zhotovili barevná vajíčka, upletli pomlázky, vyrobili velikonočních ozdoby a dekorace a celou řadu 
velikonočních dobrot a pochoutek. Velikonoční jarmark obohatilo krásné hudební vystoupení pěveckého sboru Rolnička s veselými 
písněmi. Ve velikonoční kavárničce si ke kávě či čaji mohli všichni vybrat ze sladkých jidášů, mazanců, perníčků, chlebíčků, výborné 
nádivky a vaječných kuřátek. Žáci a děti, za podpory učitelů, asistentů a vedení školy, udělali radost nejen sobě, svým rodičům 
a prarodičům, ale i ostatním lidem, kteří se letos zúčastnili úspěšného velikonočního jarmarku a výrobky si i zakoupili. 

Základní škola a Mateřská škola ve Hvožďanech tímto způsobem také podpořila přání, aby i v těch částech naší planety, kde dnes lidé 
umírají, trpí a strádají, co nejdříve zavládl mír a radost z nového života.

Ing. Jiří Chocholouš

Akce na květen

• 5. 5. Beseda o Ukrajině – 2. stupeň ZŠ, od 13.00

• 6. 5. Zápis do MŠ 

• 9. 5. Souboj čtenářů, 6. ročník – online kolo

• 19. 5. Ukázka výcviku dravců – fotbalové hřiště, 

  od 9.30

• 23. 5. KMD Příbram – Podivný případ se psem, 

  od 17.00

• 24. 5. Koncert ZUŠ J. J. Ryby Rožmitál p. Tř. 

  – Špejchar, od 16.00

• 1. 6. Den dětí v Dog Ajax Volenice 

  – dopolední program

Aktuality, dokumenty, fotogalerii, info z jídelny 
a mnoho dalšího naleznete 
na webu www.zsmshvozdany.cz

Zprávy ze školky
Rozloučili jsme se se zimou a přivítali jaro. Každodenním 

pobytem v přírodě děti pozorují změny, které s jarem přicházejí. 
Umí pojmenovat ptáčky a poznat některé podle hlásků, rozeznají 
jarní květiny, jejich vůni a určí i broučky, motýly a hmyz.

V dalším projektovém dni Malé technické univerzity si děti 
vyzkoušely roli „Malého architekta“. Jelikož již máme určité 
zkušenosti, šlo nám plánování domu na jedničku. Obývák, 
kuchyňka, dílna i garáž měly místo v našem plánu, podle kterého 
z lego kostek vznikl celý dům.

Výlet v Čechově stodole s velikonoční tématikou měl opět 
úspěch a děti prožily hezké dopoledne. Velikonočními zvyky, 
tradice a tvoření si děti ještě osvojily a vyzkoušely ve velké škole, 
kde pro ně bylo připraveno plno překvapení. Vše bylo završeno 
koledou po vsi.

„Ukliďme celé Česko“ je název projektu, do kterého se zapojila 
celá školka. Neodradilo nás ani špatné počasí a vybaveni 
odpadkovými pytli a rukavicemi jsme naplnily po celých 
Hvožďanech pět pytlů odpadu. Přispějte i vy s úklidem.

Velkou radost nám udělalo divadlo. Pohádka „Výlet do Afriky“ 
byl plný vtipu i ponaučení. Po stopách cestovatele Emila Holuba 
jsme se vypravili do středu džungle, plné zvířátek a dobrodružství.



Smolivecké Noviny – měsíčník obcí Budislavice, Dožice, Mladý Smolivec, Radošice a Starý Smolivec, Číslo 141; ročník XIII, periodický tisk územního 
samosprávného celku, redakce: Mladý Smolivec 95, 335 01 Nepomuk, tel. 371 585 145, 371 595 905, e-mail:  ucetni@mladysmolivec.cz. Jazykově 
neupraveno. Zápis v evidenci periodického tisku pod č. MK ČR E 22943. Sazba a tisk HD Reklama. Vychází v nákladu 310 výtisků. Tento výtisk vychází 
10.5.2022, příští číslo vyjde 10.6. 2022. Příjem příspěvků do SN č. 142do 20.5.2022.


